

LA SENYERA FEDERAL

PORTA-VÈU DE LA JOVENTUT REPUBLICANA FEDERAL

Any III

REDACCIO Y ADMINISTRACIÓ
August, 14, baixos
No responem dels articles firmats.

Tarragona 14 de Maig de 1909

PREUS DE SUSCRIPCIÓ
Catalunya y Nacions ibèriques,
trimestre. 1'50 ptas.
Extranger. 2'00 »

Nom. 84

Del Mestre

El poder central en la federación.

Yerran los que creen que bajo nuestro sistema carece la Nación de atribuciones. Tiene las de hoy, menos la ingerencia en la vida interior de las regiones y los municipios.

Tiene su Constitución política, su jefe supremo de la República con sus secretarios; sus Cortes—un Congreso elegido de todos los españoles,—y un Senado compuesto por representantes de todas las regiones; sus tribunales para conocer de los litigios entre ciudadanos de distintas regiones y de los delitos contra el Estado; su Administración, su Hacienda. Su Hacienda, con la selvedad de que la cuota contributiva de cada región misma por las contribuciones ó los impuestos que considere menos onerosos, más fácil cobro.

Los poderes de la Nación dirigen las relaciones diplomáticas, nombran los ministros plenipotenciarios y los consules, declaran la guerra suscriben la paz y firman todos los tratados internacionales: los de comercio, los relativos á la propiedad intelectual y la industrial, los de comunicaciones, los de extradición, cuantos puede ir exigiendo la creciente comunidad de intereses.

Para el ejercicio de la guerra y la conservación del orden público disponen de un ejército y de una armada federales, y cuando la seguridad de la Nación lo exige, de las milicias, de las regiones, constituidas sobre la base del servicio general obligatorio.

Dirigen, además, las relaciones interregionales, deciden las diferencias que entre las regiones surgen, auxilian á la región que por sí no pueda mantener la libertad ó restablecer el orden.

A su cargo corre todo el comercio interior, ya que á la vida interregional pertenece; y como consecuencia la legislación mercantil, la de aduanas, la fluvial y la marítima, la acuñación y la ley de la moneda, la determinación del tipo para las pesas y las medidas, los correos, los telégrafos y los teléfonos interiores, los caminos y los canales que corren del uno al otro extremo de la República ó á más de una región se extiendan.

A los poderes central corresponde aún establecer cuanto pueda contribuir al mayor decoro y á la mayor cultura de la Nación toda; Institutos superiores de enseñanza, museos, ar-

chivos, bibliotecas, observatorios, etc., etc., todo sin perjuicio de que hagan otro tanto y mas si pueden, así las regiones como los municipios.

Está la Nación atrasadísima en cultura y escasísima en canales que pueden llevar la vida á los campos y facilitar los transportes. Convendría cuando menos, por algun tiempo, que la Nación subvencionara escuelas y obras donde la pobreza de las regiones no permitiese construir las, y desde luego tomara las medidas convenientes, siquiera fuesen algo rigurosas, para que en lugar alguno de la República se descuidase la enseñanza. Había de importar poco á la Nación que suprimiesen algunas regiones las Universidades sitas en su territorio; había de importarle sí que hubiese municipios sin escuelas de primera enseñanza y regiones sin escuelas orales y prácticas de artes y oficios. Necesita España de una generación completa, y no la podrá conseguir como no se difunda la instrucción por todos sus miembros ni concurren al fomento de la agricultura y la industria las muchas aptitudes hoy perdidas en carreras literarias donde sobran los que las siguen y faltan medios de ejercerlas con decoro y provecho.

Otras atribuciones tiene aún el Poder Central en naciones federalmente contituidas: se las dan las regiones mismas según el desarrollo de la vida nacional lo va exigiendo: ¿es ó no un error decir que que carece de atribuciones?

F. PÍ Y MARGALL.

Bases para un Congreso de primera enseñanza

I. Se celebrará un Congreso Pedagógico en Barcelona, en el local que oportunamente se designe, durante los días comprendidos entre 26 de diciembre de 1909 y el 2 de enero de 1910, ambos inclusive: y sólo se tratarán en él cuestiones relacionadas con la enseñanza primaria en España.

II. Habrá tres clases de miembros: honorarios, protectores y efectivos. Serán honorarios las autoridades académicas ó administrativas adheridas, de cualquier parte que fueren, los extranjeros que presenten algún trabajo á la deliberación del Congreso, y los que hubieran sido ponentes en cualquiera de los anteriormente celebrados: protectores, las entidades ó particulares que contribuyan á los gastos del Congreso con

la cuota de 50 ó más pesetas; y efectivos, todos los que, sintiendo interés por la cultura patria, lo soliciten de la Comisión Organizadora antes del día 15 de diciembre próximo y abonen 3 pesetas como cuota mínima.

III. Cualquiera de los Congresistas podrá ostentar la representación, conferida en debida forma, de uno ó más Centros ó Corporaciones. Sólo podrán asistir á las deliberaciones del Congreso los miembros del mismo y los representantes de la prensa, previamente invitada.

IV. Los miembros del Congreso, al satisfacer su cuota, recibirán el título correspondiente; debiendo al llenar su Boletín de inscripción, expresar con toda claridad su nombre y apellidos, profesión, títulos académicos ó honoríficos y domicilio habitual. El título de Congresistas será indispensable para la entrada en todos los actos del Congreso.

V. El título de Congresista dará derecho: 1.º á intervenir con voz y voto en las sesiones, 2.º á obtener un ejemplar del Folleto que contenga las conclusiones presentadas por los ponentes; 3.º á votar las conclusiones definitivas; 4.º á obtener un ejemplar del «Libro de Deliberaciones», así que se publique; 5.º á recibir cédula de identificación para la rebaja de precios que se obtenga en vapores y ferrocarriles; y 6.º á todas las ventajas que pueda conseguir la Comisión respecto á funciones ó fiestas que se celebren en obsequio de los Congresistas.

VI. La Comisión organizadora invita por medio de la prensa profesional y política á las entidades y particulares, á adherirse al Congreso y á presentar temas de discusión, dando para esto último 30 días de plazo, á contar desde la publicación del anuncio. Dicha Comisión se reserva el derecho de escoger entre los temas presentados los que estime más convenientes, y de señalar luego las ponencias; dando á todo ello la mayor publicidad.

VII. El Congreso se dividirá en cuatro Secciones, á saber: 1.ª, cuestiones doctrinales ó de carácter pedagógico general; 2.ª, organización del profesorado; 3.ª, higiene, edificios y menaje escolares; exposición de este último si es posible; y 4.ª, organización y funcionamiento de las Escuelas primarias en sus diferentes clases y grados.

VIII. La Comisión Organizadora es la encargada de todos los trabajos de preparación, siendo sus resoluciones definitivas. Cuando el Congreso haya nombrado su Comi-

sión Ejecutiva, la primera se unirá á esta última en calidad de cooperadora.

IX. La Asamblea de Congresistas se reunirá en pleno á lo menos tres veces: 1.ª el 26 de diciembre (sesión preparatoria) para elegir la Comisión ejecutiva compuesta de un presidente, cuatro vicepresidentes y cuatro secretarios, la cual tomará posesión en el acto; proclamar las presidencias de honor y miembros honorarios; nombrar las Mesas de las cuatro Secciones, formadas por un presidente, dos vicepresidentes y dos secretarios; y señalar la hora y sitio para la celebración de la solemne sesión inaugural; 2.ª, el día 27 (solemne sesión de apertura) que se celebrará con arreglo al Programa que acuerde la Comisión Ejecutiva, y los presidentes de Sección; 3.ª, el 2 de enero (solemne sesión de clausura) en la que se leerán las conclusiones definitivas aprobadas por las Secciones, sin proceder á su votación. Si la Comisión Ejecutiva lo cree conveniente, se celebrarán otras sesiones generales para Conferencias ó Lecturas de trabajos de excepcional importancia, pero sin controversia ni discusión alguna.

X. Cada Sección, á partir del 28 de diciembre, celebrará las sesiones que su Mesa respectiva juzgue necesarias para la discusión de temas propuestos y las enmiendas presentadas. Los Congresistas podrán asistir indistintamente á todas las Secciones.

XI. Antes del 15 de noviembre próximo, los ponentes designados remitirán las conclusiones por ellos defendidas, para comunicarlas á los Congresistas durante la primera decena de diciembre; y éstos podrán remitir cuantas enmiendas estimen oportunas con su firma y rúbrica hasta 26 de dicho mes; determinando con claridad el número de su título de inscripción.

XII. Los ponentes admitirán las enmiendas que estimen acertadas, modificando, suprimiendo ó ampliando sus conclusiones. Las no admitidas se someterán á discusión y votación inmediata en la sección respectiva. Su aprobación obliga á presentarlas, considerándolas como conclusiones, á la votación general y definitiva de la Asamblea.

XIII. La Mesa de cada Sección, en el caso de ser varias las enmiendas á discutir, señalará el orden de preferencia en que deban ser tratadas. En cada discusión habrá sólo dos turnos en pro y dos en contra, y una sola rectificación. Los turnos dispondrán de quince minutos cada uno

y las rectificaciones de cinco. No podrá usarse de la palabra para cuestiones de orden ni para alusiones personales; y el presidente podrá retirársela al que, á su juicio, intente ocuparse de asuntos ajenos al Congreso.

XIV. Los trabajos que no lleven conclusiones y las comunicaciones que se hayan recibido, no podrán discutirse. Las proposiciones que se presenten una vez inaugurado el El Congreso, deberán llevar la firma de cinco congresistas al menos, y las Mesas de las Secciones podrán tomarlas ó no en consideración

XV. Las conclusiones definitivas serán impresas y repartidas á todos los congresistas á la mayor brevedad posible, para que estos contengan por escrito con un «si» ó con «no» entendiéndose que renuncia á dar su opinión, el que no remita á la Comisión Ejecutiva su Boletín en el término de un mes, á partir de la fecha de su data.

XVI. Todo trabajo ó discurso referente al Congreso podrá ser publicado, íntegro ó en extracto, á juicio de la Comisión Ejecutiva, en el «Libro de Deliberaciones» que ésta editará bajo su dirección.

XVII. Los congresistas podrán usar el idioma propio de su país, pero todos sus trabajos se publicarán luego en idioma castellano, si hubiesen empleado otro distinto.

XVIII. La Comisión Ejecutiva será la llamada á realizar los acuerdos que se tomen, aún después de clausurado el Congreso.

XIX. Si, una vez verificada la liquidación final, resultare algún remanente, será éste entregado á la «Asociación Protectora de la Infancia» de Barcelona.

XX. La Presidencia general y la de cada Sección podrán interpretar estas Bases según su leal saber y entender.

Barcelona 3 abril de 1909.

La Comisión organizadora

Por la Sociedad Barcelonesa de Amigos de la Instrucción:

María de los A. Muncunill, Irma Dalgá, Josefa Soronellas, Joaquín Soler, Emilio Asencio, Juan Bardina.

Por la Asociación de Maestros públicos de la provincia de Barcelona:

Dolores Cortés, Rosa Sensat, Ramón Porqueres, José Montúa, Fernando Sancho.

Cumpliendo lo que determina la sexta de los Bases que anteceden, nos complacemos en invitar á todos los Centros, Corporaciones y personas amantes de la primera enseñanza á que se adhieran al proyectado Congreso antes del día 15 de diciembre próximo, y á que propongan temas de discusión dentro del plazo de 30 días, á contar desde la publicación del presente anuncio.

Los temas, con la firma del proponente, y las adhesiones deberán dirigirse á esta Ciudad, á nombre del infrascrito Secretario, calle de Librería, 4, 2.º, 1.º.

Barcelá 30 de abril de 1909.—Por la Comisión organizadora, El Presidente, Emilio Asencio.—El Secretario, Fernando Sancho.

Artistes tarragonins

Ab motiu de la propera obertura de la Exposició Regional de Valencia a la que hi concorrerà la Junta de Obres del Port, de nostra ciutat, els tallers de dos joves artistes tarragonins y particulars amics nostres—En Josep Olaya y En Ripoll—han sigut visitadíssims.

En Josep Olaya es un notable escultor que ha pres com a especialitat els treballs de guix y be podem dir que ha sapigut trovar el secret de donar a les seves obres aquella plasticitat que fa que fins els profans s'admirin al contemplarles.

En l'acreditat establiment de mobles del senyor Rimbau hi té exposats l'amic Olaya una colecció de ponts en miniatura que bastarien per si sols pera acreditar la tasca d'un artista si aquest no fos ja tan conegut del nostre públic com ho es la amic Olaya.

En Ripoll que te una facilitat asombrosa en el tallat de fusta ha construït un planol en relleu del nostre port y carrers de Mar, Lleó y Real tan complet y acabat que no hi ha mes que ulls per mirar, com diem vulgarment.

Está exposat al saló de descans del «Ateneo Tarraconense de la Clase Obrera» y ab dir que'l planol está construït a l'escala del 1 per 1.000 está dit tot.

Obra de verdadera paciencia, acredita de verdader artista al seu autor.

Vaigi doncs, ab la nostra encaixada d'amics, una sincera enhorabona pera'ls senyors Olaya y Ripoll, que tan alt saben posar el nom de Tarragona.

Acords del nou Ajuntament

(Acabament)

Desiamos ayert, (que diria un que a casa seva el coneixen), y qui diu ahir diu la setmana passada, que sabiem eren mes els acords que'l nou Ajuntament ha de pendre, y ara aném, doncs, a completar la llista de tots els que ens ha sigut possible averiguar.

An en Martinez se'l nomenará escolá den Malé y *mejoral* dels celebres y artistic balls de *bastonets*, de *Dames y veils*, de *Doña Sebastiana dal Gastillo* y de tots els que s'arribin a fer pels carrers de Tarragona, per ésser suficientment conegudes les seves aptituds, indiscutibles, pera exercir tal càrrec, potser el mes *lluït* de tots els de la Casa gran. Comprar y regalar al esmentat regidor, a proposta d'ell mateix, un diploma recordatori de la seva reincidencia a la regidoria; y com a premi a la constancia en defensar sempre els ideals mes afins, tals com els republicans, que professava ahir, y els monárquics, dels quals n'es fervent devot avui una bruxula ó be una *veleta de campanario* perque la porti a tot hora sobre'l sombrero y que la presumeixi. Comprar tots els eczemplars so-

brants de les varies edicions fetes de les obres meritories y humanistes, del Sr. Brell, *vaqué* sense haver tingut mai cap vaca, ni cap bou ni menys esquelles, y distribuirles entre tots els alumnes de les escoles municipals y no municipals, per creure que aixis podran passar els nois un verdader curs de Moral, de Ciències casolanes y de Urbanitat. S'establirà una cátedra pera l'ensenyansa de muts, de la que'n será professor *nato d'neto* el propi Brell, pèrit en la matèria. La corporació se complau en fer constar en acta, que el nou professor nomenat es l'única persona de la localitat que reuneix totes les condicions necessaries; éll sabrà, per sobre de tot, fer ser *amics intranyables* als nens que's barallin per qualsevol tontería y's fassin mala cara durant uns quants dies, posant en práctica alló de

al Serrallo y a la vila la pau sempre es molt tranquila.

An en Virgili y an en Ferrer, restos abdós de la trilogia dels *agustins*, obsequiarlos a cada hu ab una *lata* de pebres en conserva, puig ni que conservin, com a bons *conservadors* que son, el *pebre* del día de les eleccions, podria ser que demá ja se'n oblidessin del resultat d'aquella memorable jornada, y no convé de cap manera. An en Virgili també se li pot regalar *La vara de alcalde*, sarsuela cómica de gran éxit, perque, tot llegintla, pugui distreure *algo* el seu pensament, y an en Ferrer se'l podria nomenar pera un càrrec de la Junta de Obres del Port o de la Associació de patrons y obrers, puig com que no ho ha sigut mai, sembla que ho faria anar tot molt bé, fins a l'extrém de suposar que facilment podriem fermar els gossos ab llangonisses.

Nombrar a don Fernando de Castellarnau porter del colegi electoral de la Beneficencia, ab càrrec als *inglesos* que s'hi conformin, y recomenar a tots els electors d'aquell colegi, que en noves eleccions, avans de emetre el vot, s' avistin ab el nou porter perque'ls hi ensenyi *los deberes de todo ciudadano*, sense temor de cap cambi de paperetes ni de un sablasso.

Comprar un candau pera posarlo a la boca de la «Fraternidad Republicana», perque no pugui censurar cap acte o fet dels regidors populars, per no tenirhi dret, ja que en les darreres eleccions aquesta *senyora*, radical a mes no poder y *conscient* dels seus debers de ciutadania, va votar en blanc, amagant en un recó de un *frondoso jardin*, els dos candidats que havia proclamat.

Y, finalment, formar Tribunal d'honor al periódic LA SENYERA FEDERAL, y comunicarli per ofici a l'esmentat setmanari, perque en tots els seus escrits sempre calumnia a persones digníssimes, y tira la pedra y amaga la mà.

Nosaltres sabem que, al tractarse d'aquest acord, que apoiaran lab totes ses forces els regidors populars y els Srs. Redón, Nin (J.), Guasch, Foncuberta y Vidal, si demanaven la paraula pera impugna lo els senyors Sans, B ell, Fernandet, Prat o algun altre, no se'ls hi concedirà,

perque el fet d'aquell periódic es conegut de tots els tarragonins.

Veusaqui tots els acords que'ls nostres *reporters* han pogut esbrinar que ha de pendre el nou Ajuntament.

Els nostres llegidors podran judicar, una volta hagin pres possessió els nous regidors, si seran o no veritables les paraules que deixem escrites y que'ns ha sigut facilitat tot per qui por saberho millor que nosaltres.

Per de prompte, ja sabem que'ls *acords* que publicavem la setmana darrera, varen ésser molt ben rebuts pels agraciats y tots ells tingueren paraules d'elogi pera LA SENYERA per haverlos anticipat tan belles noves.

Nosaltres estém satisfets perque no hem fet mes que cumplir *con nuestros deberes de informacion*...

Don Joan a la bretxa

(Avans de les eleccions)

Alguns ciutadans de llums
Ens van arreglar els consums.
Y treballant molts de ratos
Van lliurnos dels fieltos.
Ab aixó feren mal *tercio*
A aquell paper del *Comercio*,
Que cada dia va en baixa
Per *massa* rals a la caixa.
Quan no hi há empleos, els rals
En el partit passen alts.
Com en tota societat
Sempre hi há algú espavilat,
Un que avants va ésser *calabre*
Y are tant sols *tira el sabre*,
Va recordar les promesas
Que jamai li va sé atesas.
Y queixantse de la sort
Va dir: eix partit es mort.
Y ab una girada forta
Prengué el camí de la porta.
El Quefe, al veurel, s'enfada
Perque's desfá la *mesnada*.
Y els hi promet molt formal
Qu'ell nombrará el personal.
Y com no pot de l'ermilla,
El pagarà la pubilla.
Que per aixó un tracte ha fet
Ab un noi que's diu Pepet.
Y com que ya están entesos
No tardaran gaires mesos
A recobrar lo perdut
Y ho lograrán net o brut
Despres de les eleccions
Tots dos promouran rahons
Y encare que siguin fortes
Tornarem a tenir portes.
«Qui sigui meu, me n'alabo,
El que menos será cabó.»
Com que ho digué tant formal
Torná la gent cap a dalt
Y mes o menys satisfeta
Torná a pagar la pesseta.
¡Hi há en el mon, mala negada,
Qui sol viu de la rifada!

R. R. C.

Nota: Supliquem a nostres lectors, no confonguin aquestes inicials ab les del *guisón* que, ab les mateixas R. R. C. envia cartes a don Joan, prenentli el pel y el cabell.

Desconfieu de les imitacions.



Plecs y esquinsades

Tenim l'immense satisfacció de participar a nostres respectivas familias, ab inclusió de parents ausents, amics, coneguts i per coneixer, correligionaris, prempsa—segons quina—i a *tutti quanti* aqueixos dias han viscut ab l'ay! al cor

temerosos de que fossim víctimes d'una vendetta cañellista, que afortunadament estém bons i que res ens ha passat.

¡Ja n'estavem d'espantats! ¡Como nó, caramba! Les noves que tot sovint rebiam de que els tremendos donjuanescos ens havian de fer el resto, menjarnos els budells ab quatre fullas d'ansiam, trencadisa de nassos i cares i algun trau mes o menys ben surgit, veigin si són motius poderosissims pera espantar, no solament a un inofensiu federal, sino a un cabo de mossós d'escuadra. Pero vaia, no ha estat mes qu'el susto.

¡Respirem...!

Don Juan se n'ando, l'ingrat. Un amic nostre diu que l'ha vist acompanyat d'un negro y un encarnado. ¡Quin mal gust! ¡Tants morenos que hi han aquí!

Y consti que ab aixó de morenos no aludim a la majestática figura de don Agustí Virgili Vidiella.

Y a propòsit del divertit Virgili. Ens ha vingut a visitar l'elector a qu'ens referiam en nostre número passat, dientnos que si va dirli que si respecte el vot va esser a fi y efecte de treuresel del davant y además, les dones del carrer ja comensaven a murmurar perque el prenian per investigador d'Hisenda.

Hem reparat que han desaparecut, com per art d'encantament, els anuncis de pago, de la quarta plana del Comercio. Solament hi ha quedat l'anunci dels bragues. D'aixó s'en diu «tener ojo clínico». ¡Y quin filòsof mes guason, l'amo de los herniados!

Oloro allá ont guisen.

Els nostres radicals de double son terribles: «..... lo que más ha herido nuestros sentimientos liberales ha sido el inmoral contubernio de federales y clericales...»

Miri, senyor... corresponsal, es una mica difícil que V. pugui capir el perquè d'aquet estat d'opinió que s'ha manifestat en la forma que a vosaltres tant os ha herido, y es difícil per dues coses, la primera perque n'os podeu sostreures a la

pressió d'altres elements que determina la línea de conducta que heveu de seguir; y la segona que, com deia molt be el Comercio, aquí tots ens coneixem y quant sentim a certs radicals que al demati es menjau deu capellans, al mitj dia onze jesuitas y a la nit tot el cabildo catedral, no podem per menos que fer una rialleta compassiva de llástima que ens fa quant els vejem acompanyar a sas hermosas fillas cap al colégi d'un aristocràtic convent de monjas.

De cassos com aquest en podriam senyalar molts y creguins senyor corresponsal, no perdi el temps escribin mes beneiterias qu'el dia que s'hagués de passar en práctica lo que el seu quefe Lerroux va dir desde el Llorito: «el dia que nosotros seamos poder, arrassaremos los conventos cuyos campanarios se ven desde aquí.» Esperis—haureu de dir— que primer hem de anar a buscar la canalleta de nuestros correligionarios y a nuestras mujeres que ahora deben estar en el confesionario y como comprenderá no podemos tolerar se hiera nuestros sentimientos de padre y esposo. Despues, ya puede arrasar todos los conventos habidos y por haber.

¡Quin tip de riurer!

En Malé, ha despedido a la criada. Per xarraire.

—Vesten del meu davant, a que nas de fer tu si a les nits no puc dormir y mossago els llansols, que per ventura son teus. Vesten y qu'et lloguin aqueixas marmanyeras de la plassa, o sino els dels escupularis. Xerraire.

¡Pobre noia!

El Comercio, ja no fa aritmética. Aquest altre dia contemplave una parada d'aufals. Potser vol dedicarse a l'agricultura. Potser si. Ho preguntarem a n'en Martinez.

Els set candidats que presentaven els cañellistes, créien els haurian salvat tots. ¡Y tant sérios que ho deian! Despues del mitin de la plassa de toros varren rebaixarlos a quatre: Campeny, Sabaté (Josep), Malé y Alimbau. Vingué el 2 de Maig y ¡no va más! ¡El cero!

¡Malvinatje el doble sis!

Resultaria altament amena si's fes un historial de cada hù dels homes célebres que entre naltros passen per primeras magnituds, com si diguessim per classe directores. LA SENYERA, ya n'ha donat coneixer alguns, pero andando el tiempo sortiran tots a la luz. Avui li toca a don Joan de March Ixart, qui en la actualita desempenya l'alcaldia.

Doncs si, en March, tots sabem que acata y compleix ab gran sumissió las órdenes de don Juan y ¡pobre d'ell si aixis no ho fes!, també sabem que compleix y acata els mandatos de la seva dona, inclús alló de que li fa donar cinquanta toms per la sala avats de ficarse al lit. Pero lo que no sabiam es que acatés y cumplís les barbaritats y beneiterias den Brell. Verdaderament, al saber aixó, ens va costar molt tornar de nostre sorpresa perque no ho podiam creurer, pero devant de la realitat no tinguerem altre remei que estarne convenuts.

¡Qu'el mani el quefe... bueno!

¡Que la dona acarici... pásase.

¡Pero qu'en Brell... horrooor!

¡Per Deu, Sr. Prat, encarreguis desseguida de l'Alcaldia! Vosté, al menys les alcaldades les comet per iniciativa propia, sense escoltarse a ningú, mentres qu'en March, incapás per aqueixas ni altres iniciatives, te el criteri a disposició de cualsevolga, den Brell.

¡Ai caratzus den March! Cualsevol dia se n'apodera la quitxalla pera ferlo servir de ¡Pim, Pam, Pum!

A la cuenta, es per l'únic que serveix.

Solts y noves

Ha visitat nostra Redacció persona autorizada pera notificarnos que En Rafael Campeny no autorisá a ningú pera posarlo en candidatura y que's vegé molt contrariat per aital designació.

Nosaltres, que no dubtém pas gens de l'honorabilitat de la persona que'ns feu la encomanda, ens prestém gustosos a fer aquesta aclaració, pero en obsequi als nostres llegidors y a la veritat que'ls hi debém ens pertoca fer constar els següents extrems:

1. Si no va autorisar a ningú pera incloure'l en candidatura, debía desautorisar públicament a qui va propassar-se.

2. Si acceptá la designació, car fos d'una manera forçada, debía sostenir el seu puesto d'honor per dignitat propia, y Ser. Si no ha cobrat res per la seva

retirada, consti ben alt que totes les apariencias el condempnen. Qui s'ho creurá?

Recordi el senyor Campeny que «no basta esser honrat, es necessari semblarho» y per un altre cop no representi als ulis dels seus conciudadans un ridicol tan espantós com el que ha representat en les darreres eleccions municipals.

«Del enemigo el consejo» Sr. Campeny.

No ha comprés, com se creia, la derre- ra amnistia al nostre company Pere Redón.

Per tornar a desempenyar el càrrec de regidor ha d'esperar la resolució del Tribunal Suprem.

El nostre benvolgut director el Diputat per aquesta circumscripció En Juliá Nogués, al tornar a Madrid despres de les derreres eleccions municipals se senti malalt, encara que no afortunadament de gravetat, veientse obligat a guardar llit durant alguns dies.

Ab aquest motiu son moltes les persones que s'han interessat per la seva salut demostrantse les grans simpaties ab que conta.

Hem rebut una comunicació de la Junta de Dames que tracten de establir una «Tómbola de Caritat» durant les vinentes festes del Congrés Agricol que tindrà lloc en nostra ciutat.

Creiem encertada la iniciativa y des- d'aquestes columnes les hi oferim una idea.

L'import d'aquesta tómbola, no podria destinarse a evitar que'ls forasters que'ns visitin durant les festes se veje- ssin assetjats per l'aixam de pobres y esguerrats que invadeixen les nostres vies diariament?

Enteném nosaltres que aixis se faria al ensemms obra de caritat y de cultura. Prenguin nota la respectable Junta de Dames.

En el Centre Federal tindrà efecte'l vinent diumeage una escullida funció teatral, posantse en escena dues comedies y acabant la vetllada ab un ball de societat.

Fem avinent a tots els veïns suscrits en la suscripció voluntaria pera la supresió de portals pel cobro de consúms, que s'ha comensat la cobranza del segon trimestre a cà la ciutat, de 9 a 1 de la tarde. El plasso del cobro d'aquet trimestre, acaba el dia 20 d'aquet mes.

Imp. de E. Pamies, Unión, 54

Informe d'en Juliá Nogués en la causa d'en Pere Redón

de pescadores del Serrallo. Si la acusación privada hacia motivo de honra el que Prat naciase en dicho punto yo me honro representando ocho años en las Cortes aquel colegio electoral que me otorga siempre el primer puesto en votos. Pero es un hecho que en dicho barrio se emplean frases duras é incultas más que en otros barrios. Los carreteros son honrados pero blasfeman más que otros industriales. Los marineros son respetuosos con el santo temor de Dios por las luchas que con las inclemencias del tiempo sostienen en alta mar y por ello pocas veces son blasfemos; pero mala palabrería es moneda corriente entre ellos y se pronuncia más en el barrio del Serrallo de Tarragona que en otros barrios. Ya sabe la acusación privada que yo me haría indigno de mi si ofen-

diera desde este sitio a los marineros del Serrallo. Aquí en Tarragona nos conocemos todos y les basta a los señores Magistrados salir de aquí y entablar conversación para saber como había Redón y como habla Prat.

Si snlazamos esto con la declaración del Sr. Prat ¿no recuerda la Sala con que frialdad hablaba del hecho? Como la cosa mas natural del mundo. No le dijo nada injurioso a Redón sólo se ocupaba de restablecer el orden cuando recibió la bofetada. Si esto pudiera ser, yo presentaría la eximente de locura en favor de Redón. Pero, nó; se ha convencido todo el mundo, lo sabe ya todo Tarragona, por que a veces la Providencia tiene tales designios, que hechos que parece que nadie conoce y nadie sabe son del dominio público. Así que en Tarragona todo el mundo cree que si Redón le dió una bofetada al Alcalde es porque éste pronunció las palabras injuriosas.

Hay un detalle que nos servirá para contribuir a formar el gran ligamen de la prueba plena. ¿No recuerda la Sala la

declaración del Sr. Ruiz Porta de la cual se deduce que no mediaron minutos ni segundos del hecho del insulto al de la bofetada y al del tumulto y dispersión de los coucejales? El Sr. Ruiz Porta hombre todo corazón, todo bondad, efusivo, vé el conflicto y se vá hacia Redón y le dice «Querido amigo qué has hecho?» Y un periodista que está allí que no es de nuestro bando, es un carlista (alude al Sr. Vila redactor de La Cruz) dirigiéndose al Sr. Ruiz Porta le dice: «Si a V. le hubieran dicho tales frases ¿que hubiera V. hecho Sr. Ruiz?» Esto tampoco podía prepararse.

Y por si no hubiera bastante hemos de deducir una serie de hechos que demostrarán entre otras cosas el deseo de aquel que sin duda por lo bondadoso de su corazón pidió la conmiseración de la Sala en favor del Sr. Redón. No, no se ha obrado así en el sumario; se ha obrado por insidia. No es digno hacer el inventario de un hombre honrado como el Sr. Redón y ampararlo después con su manto protector. No queremos clemen-

cia; vuestra clemencia, (dirigiéndose a la Sala) nó la que venga de la otra parte; y vuestra justicia: que con ella tengo bastante. Porqué se dice en el escrito de calificación de la acusación privada, faltando a la verdad, que Redón había huido. No; Redón tan honrado y digno entró como salió de las Casas Consistoriales. ¿Porqué había de huir? No salió sólo del Ayuntamiento pues le acompañaban Guasch, Nin y Cavallé. Y salió por donde debía salir: por la escalera de la puerta principal. Y se comprende perfectamente. Reunidos estaban los amigos del Alcalde y comentaban el hecho llegando en su apasionamiento a afirmar que Redón había saltado la verja de hierro que cierra la escalera principal. Yo pediría a los Sres. Magistrados que si fueran a pasear por la plaza de la Fuente se fijaran en la referida verja que mide de dos a tres metros siendo imposible que un hombre la salte. ¿No, no la saltó; lo que hizo fué llamar a la portera quien abrió la verja y por allí salieron. Conste pues el hecho falso afirmado por la Acu-

GRAN HOTEL CONTINENTAL

— DE —
Martí y Redón

APODACA 30. — TELEFONO, 5. — TARRAGONA

Establiment de primer ordre completament nou y construït exprés pera hotel. Situació inmillorable aprop de l'estació y del port. Habitacions estucades. Magnífiques terrasses ab vistes al mar y al camp. Llum elèctrica. Quarto de bany y ducha. Quarto fose per fotogràfs. Salons de lectura y pera visites. Autogarage. We:ersclosets. Café restaurant.

Higiene y confort modern. Servei de gran luxe pera banquets.



LINIA REGULAR DE GRANS VAPORS IBARRA Y COMPANYIA SOCIETAT EN COMANDITA SEVILLA

Pera Valencia, Alacant, Cartagena, Agüles, Almeria, Málaga, Cádiz, Sevilla, Bonanza, Huelva, (admetent càrrega pera Ayamonte y I-la Cristina), Vigo, Marín, Villagarcía, Carril, Corunya, Ferrol, Rivadeu, Gijón, Avilés, Santander, Bilbao, Pasajes, Sant Sebastia, Bayona y Burdeos.

Servei ràpid eventual pera l Nord d' Espanya, ab escala en els ports de València, Alacant, Málaga, Cádiz, Sevilla, Vigo, Corunya, Santander y Bilbao.

S' admet càrrega y passatgers a preus reduïts.

Sortirà d'aquest port el pròxim dijous dia 20 el magnífic vapor espanyol

Cabo Peñas

de 2.500 tonelades, capitá En Antonio Bordallo. Admetent càrrega y passatgers pera ls esmentats ports.
Consignatari a Tarragona: En **MARIAN PEÑAS**.

FÁBRICA DE BRAGUERS

Y DE

Aparells ortopédics (trencats)

Son molts els que venen braguers pero molt pocs els que n saben construir. Costa molt colocar un braguer, pero mes encare saberlo construir, puig avans de colocar lo ha es indispensable saberlo construir perque sense la ciencia y práctica de construcció mal se pot adquirir la de colocació.

No us deixeu atraure per aqueixos aplicadors de braguers que, desconeixent per com plant llur construcció, anuncien la radical curació de les hernies o trencades.

El BRAGUER ARTICULADOR-REGULADOR sistema Montserrat, es el mes práctic y modern pera la retenció o curació de les hernies per cròniques y rebels que siguin.

Grans existencies de braguers petits de goma pera la radical curació de les hernies congénites o de l' infancia y tot lo que s refereix a Cirugia y Ortopedia.

CASA MONTSERRAT, UNIÓ, 34.—TARRAGONA

CLINICA Y CONSULTORI

pera las enfermetats de la dona

Vies urinaries, Cirujía operatoria, parts electroterapia y anàlisis micro-químic d'orina y productes patològics

BAIX LA DIRECCIÓ DEL

DOCTOR RABADA

Ex-intern de l'Hospital de Santa Creu, ex-ajudant de la Policlínica del Doctor Fargas y Metge de les Cases de Socors de Barcelona

Consulta

De 10 a 12 y de 5 a 7.—Pera obrers, de 7 y mitja a 8 y mitja nit.—Pera 'ls pobres franca, los dilluns, dimecres y dissabtes de 12 y mitja a 1 y mitja.

RAMBLA CASTELAR, 31, PRINCIPAL

BODEGA VINÍCOLA

DE

DALMAU Y NIN

Especialitat en vins de taula, Priorat, País y generosos a preus módics. Únic diposit a Tarragona dels acreditats vins dels magatzems de Xerez Sanchez Romate, els quals s' expendran a preus sumament econòmics.

SE SERVEIX A DOMICILI

Teléfon n.º 67

3, S. Agustí, 3.—Tarragona

TALLER DE EBANISTERIA

— DE —
EDUARDO GRAU

Se componen toda clase de muebles

RAMBLA DE CASTELAR, 12.—TARRAGONA

GRAN FÁBRICA DE CALSÁT PERA PÁRVULS

— DE —
CAVALLÉ Y MARQUÉS

CASA FUNDADA EN 1889

Afores de S. Francesc, 94

TARRAGONA